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Mäetaguse vallavalitsus ot-
sustas eilsel istungil kait-
seministri autorataste all
hukkunud karu topise eest
185 000 krooni välja käia,
et see endale äsja avatud
jäägrimuuseumis väärilise
koha võiks leida.

“Otsustasime selle tehin-
gu ära teha,” ütles Mäeta-
guse vallavanem Aivar
Surva eile pärast vallavalit-
suse istungit.

Karutopise eest tuleb val-
lal tema sõnul maksta 185
000 krooni.

“Jäägrimuuseumi sisusta-
miseks on valla tänavuses
eelarves raha juba eraldatud
ja seni on see veel suuresti
kasutamata. Nii et vallava-
litsusel oli täielik õigus ka-
rutopise ostmise üle otsus-
tada, ilma et oleksime pida-
nud volikogu istungit ära
ootama,” selgitas Surva.

Lähiajal lepitakse kokku
päev - arvatavasti järgmisel
nädalal -, mil pärast surma
kuulsaks saanud karu Ima-
verest Mäetagusele tuuak-
se. Teda saatma on lubanud
tulla nii auto ette jäänud loo-
male halastuslasu teinud
Imavere jahimees Mati Hõ-
bemägi kui Imavere vallava-
nem.

Topise eest saadavat raha
kavatseb Imavere vald kasu-
tada kohaliku lasteaia re-
mondi lõpetamiseks.

Karu saab jäägrimuuseu-
mis oma silmaga kaeda juba
14. augustil Mäetaguse
suplusmaja avamispäeval.
Kutse seal osaleda saatis
Mäetaguse vallavalitsus ka
kaitseminister Jaak
Aaviksoole. (PR)

Karutopis jõuab

järgmisel nädalal

Mäetagusele

Karutopisel oli tahtjaid
mitu ja selle eest oldi
valmis maksma rohkemgi
kui imaverelased küsisid.
Imavere mehed on aga
sõnapidajad ega teinud
teistega kaupa enne, kui
Mäetaguse vald esimese
tahtjana oma otsuse teinud
on.

KRISTJAN HÕBEMÄGI

TIIA LINNARD

tiia@pohjarannik.ee

“Uskumatu, et vanglal võib olla
nii palju sõpru,” imestas eile
Viru vangla direktor Edvard
Remsel, silmitsedes kinnipida-
misasutuse müüride ette kogu-
nenud suurt rahvahulka ning
lauale kuhjunud kingitusi.

Kuigi Viru vangla tegutseb täis-
käigul juba 1. aprillist, leidis amet-
lik avamine aset alles eile, mil vii-
mane jupike asfalti vangla õuel
sai maha pandud.

Potipuud ja puurilind

Ida-Eesti päästekeskuse direk-
tor Ailar Holzmann on avamisele
tulnud, potipuu kingituseks
kaenlas. Uudistevaesel ajal kurt-
vat talle ajakirjanikud, et teil ka
seal Ida-Virus tänavu midagi ei
põle, vahendab mees vestlusrin-
gis pressi musta huumorit.

Potis puuga saabub ka Jõhvi
vallavalitsus, kuid vallavanema
Tauno Võhmari puu on kordi
suurem.

Kell kolm aset leidva avamise-
ni aega parajaks tegevad vest-
lusringid vakatab vaikima jus-
tiitsminister Rein Langi seisuko-
havõtt mikrofoni ees ning kõne,
kus toimuvat nimetatakse pidu-
likuks ja vajalikuks ürituseks,
vaatamata sellele, et ühe vangla
avamine pole teps mitte sedasor-
ti tähtsündmus, mille üle ristirah-
vas rõõmustama peaks. “Parem
kui neid üldse poleks,” tõdeb ta.

Aga või sa neist pääsed. Ja kui
nad kord on, siis olgu ehitatud
tsiviliseeritud riigile vääriliselt,
nagu Eesti Viru vangla kerkimi-
seni seda vaid Tartu vangla koh-
ta öelda sai, tõdeb minister, soo-
vitades kinnipidamisasutust ni-
metada korrektsiooniasutuseks,
kus eksinud hinged peaksid teo-
reetiliselt paremaks muutuma.

Ühe eksinud hinge korrekt-
sioon läheb riigile maksma 13 000
krooni kuus.

“Kui siinsed asukad pärast
vabanemist enam kunagi tagasi
ei tule ja teid halvasti meeles ei
pea, siis on teie töö hästi teh-
tud,” pöördub Lang oma sõna-
võtus Remseli poole.

Olgu vangla missugune tahes,
kinnipeetav tunneb seal end ikka
nagu lind puuris, tõdeb sisemi-
nister Jüri Pihl ning ulatab vang-
la pealikule puurilinnu.

“Tule võta oma pomm
vastu!”

Riigi Kinnisvara ASi juhatu-
se esimees Jaak Saarniit nime-
tab Viru vanglat sajandi suu-
rimaks ehitiseks, kus kibeda-
matel tööpäevadel oli ametis

Justiitsminister kinkis Viru vanglale
32kilose pommi

711 inimest, neist 38 inseneri.
“Viru vangla kerkis kui seen

pärast sooja vihma,” ütleb
Holzmann oma kummipuud üle
andes ning tõdeb, et see seen
lõi oma palgapakkumistega pal-
judelt töötajaid üle, sealhulgas
ka päästekeskuselt.

Jõhvi kontserdimaja direktor
Piia Tamm annab kingipakiga
koos üle ka suurima uusehitise
tiitli.

Kolme tabaluku kinnitamine
linti asendava okastraadi külge
kuulutab vangla avatuks.

Lipsustatud rahvamassist eris-
tub sätendavat kübarat ning kol-
last päevinäinud kuube kandev

vanahärra, kes ütleb end olevat
Jaan Tartust.

Kodanik Jaan tekitab muidu
tõsimeelse publiku seas kuhja-
ga elevust, sest temalgi on kin-
gitused kaasas, ja mitte ainult
vangla juhile. Lang saab lisaks
mehisele käepigistusele pinge-
mõõturi ning Pihl arvelaua, et liik-
luses hukkunute arvu kokku
lüüa. Viru vangla saab kastitäie
raamatuid. “Ei, mina pole kunagi
kinni istunud,” kinnitab Jaan aja-
lehele. “Mina elan lihtsalt Tartu
vangla lähedal ja näen seda elu
seal lähemalt.”

Viimane kingitus, mis omanik-
ku vahetab, on sangpomm. “Ma

küsisin Viru vangla direktori
käest, et mis tal inventarist puu-
du jäi, ta ütles, et sangpomm.
Tule võta oma pomm vastu,”
kutsub Lang Remselit kingitust
vastu võtma ning nendib, et
säästueelarve ajastul pole roh-
kemat loota.

Pomm käes, pakub Remsel kü-
simise peale selle kaaluks 32 kilo.

Number pommi põhjas kinni-
tab, et ta ei eksi. “Meeste värk!”
ei pea mees ise seda äraarvamist
millekski.

Järgmine vangla, mille projek-
teerimistööd käivad, kerkib
Maardusse, kinnitab Riigi Kin-
nisvara ASi pealik Jaak Saarniit.

Traditsioonilise lindi läbilõikamise asemel avasid siseminister Jüri Pihl, justiitsminister Rein Lang ja Riigi Kinnisvara ASi pealik Jaak
Saarniit Viru vangla kolme tabaluku kinnitamisega okastraadi külge.

4 x MATTI KÄMÄRÄ

Olgu vangla kui uhke tahes, kinnipeetav tunneb seal end ikka kui lind puuris, tõdes Viru vangla
ülemale puurilinnu kinkinud siseminister Jüri Pihl.

Kõige kaalukamaks kingituseks
osutus justiitsministri toodud
sangpomm, mida vangla
pealik muskleid paisutades,
kuid kergel sammul minema
tassis.

Ministritele kingitusi jaganud
värvikas vanahärra Tartust
jõudis enne mütsivahetust
säravama vastu näpistada
endale mälestuseks tükikese
okastraadist.

Mäetaguse hotelli-supelmaja hakkab
opereerima Toila sanatooriumi omanik

Anna Iljuðtðenko
läheb olümpiale
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Tervis on iga inimese suurim
varandus. Nii on ka iga riigi
jaoks ülimalt oluline, et tema ela-
nikud oleksid terved. Terved ini-
mesed osalevad aktiivselt ühis-
konnaelus, käivad tööl, on rik-
kamad ja panustavad riigi kui ter-
viku arengusse. Sellised küsimu-
sed olid päevakorras nii Tallin-
nas toimunud kõrgetasemelisel
ministrite konverentsil kui ka
valitsuses rahvastiku tervise
arengukava heaks kiites.

Tallinnas toimunud suurel rah-
vusvahelisel konverentsil arutati
hiljuti, kuidas tervis ja jõukus
ning nende aluseks olev hästi-
toimiv tervisesüsteem muuda-
vad Euroopa rikkamaks ning ini-
mesed tervemaks. WHO Euroo-
pa regiooni ministrite konverents
“Tervisesüsteem, tervis ja jõu-
kus” tõi Tallinna 53 riigi minist-
rid, kõrged ametnikud ja paremad
spetsialistid. Tallinnast sai näda-
laks Euroopa tervisepealinn.

Tervisesüsteem vajab tarku
investeeringuid

MARET MARIPUU,
sotsiaalminister,
Reformierakond

Tervis ei ole vaid
ühe ministri mure

Üha enam räägitakse maailmas
sellest, et inimeste tervise eest
hea seismise võti peitub tervise-
süsteemis ehk terviklikus lähe-
nemises. Tervis ei tule ainult arsti
käest. Haiguste ennetamine on
paljuski inimeste endi kätes - arst
ei saa takistada patsienti söö-
mast rasvast liha, tõstmast üle-
liigset õlleklaasi või läitmast si-
garetti. Loomulikult on oluline
kvaliteetne arstiabi, mis oleks
kättesaadav kõikidele abivajaja-
tele. Ning samuti on tähtis pro-
f e s s i o n a a l n e
hooldusteenus,
seda eriti just kii-
relt vananeva
ü h i s k o n n a g a
Euroopas.

A r u s a a d a v
on, et sellise
tervikliku tervisesüsteemi aren-
damine ja hoidmine vajab tarku
investeeringuid. Eesti on siin-
kohal hea näide, kuidas kiired
arengud majanduses on eden-
danud ka tervisesüsteemi.
Oodatav eluiga on pikenenud,
inimesed on pakutava arstiabi-
ga järjest enam rahul. Kodus
oma muredega silmitsi seistes
on sageli üsna raske märgata,
et oleme paljude asjadega hästi
või väga hästi hakkama saanud.
Konverentsil aga sai Eesti pin-
gutus arendada välja patsiendi-
le keskendunud, läbipaistev ja
arengule orienteeritud tervise-
süsteem väga kõrgel tasemel
tunnustussõnu ning kinnitust,
et oleme õigel teel.

Esimest korda osalesid sellel
konverentsil ka rahandus- ja
majandusministrid, sest inimes-
te hea tervis pole üksnes tervi-

seministri mure. Iga riigi suurim
vara on terved inimesed, sest
ainult nende toel on võimalik
majandusel ning kogu riigil olla
edukas ja areneda. Konverentsil
osalenud rahandusminister Iva-
ri Padar toonitas samuti, et ter-
vis pole ainult kulu, vaid ka tulu,
sest mida tervem on maksumaks-
ja, seda jõukam on riik.

Konverentsil arutlesid mitmed
maailma tervise- ja majanduspro-
fessorid selle üle, kuidas majan-
duse edu aitab areneda tervise-
sektoril ning vastupidi. USA
Princetoni ülikooli majanduspro-

fessor Uwe
Reinhardt tõ-
des, et otsest
seost SKT
ning parema
tervise vahel
luua ei saa.
Maailmas on

palju näiteid, kus meditsiini on
eraldatud väga palju raha, ent ini-
mesed on abita ja rahva tervis
vilets. Ressursid on alati piira-
tud. Seega peame olema kindlad,
et iga kroon või euro, mille in-
vesteerime, oleks paigutatud pa-
rimal võimalikul moel.

Tallinna harta suunab
Euroopa tervise arengut

Konverentsil võeti vastu Tal-
linna harta. Harta läbi on Tal-
linn jäädvustunud kindlalt maa-
ilma tervisekaardile - nii geo-
graafilisele kui tervislikku sei-
sundit järgivale. Selge on see,
et harta ei ole arstim, mida sis-
se võttes kohe parem hakkab.
Harta on rahvusvaheline kok-
kulepe seista hea selle eest, et
tervisesüsteemid oleksid tuge-
vad, arenemisvõimelised ja
seeläbi oleks inimeste tervis

tõepoolest parem. Tallinna har-
ta rõhutab vajadust mõõta ter-
visesüsteemi tulemuslikkust, et
teada, kas investeeringud on
tehtud targalt ning kas tänu
neile inimeste tervis paraneb.
Harta toob esile, et tervist mõ-
jutavad eri sektorites tehtud
otsused. Haridus-, keskkonna-
, transpordi- jpt poliitikad mõ-
jutavad inimeste elujärge ning
tervist üsna olulisel määral.
Usutavalt jääb Tallinna harta
pikaks ajaks oluliseks tervise-
valdkonna arenguid suuna-
vaks dokumendiks. Võime olla
uhked, et nii tähtis kokkulepe
sündis just Tallinnas.

Konverentsi üks olulisemaid
sõnumeid oli, et tervis on enam
kui arstiabi. Tervis algab meist
endist, meie valikutest ning
teadlikkusest, oskusest olla ter-
ve ja hoolida oma lähedastest.
Seda rõhutab ka hiljuti heaks
kiidetud rahvastiku tervise aren-
gukava, mis käsitleb tervisepo-
liitikat kogu ühiskonna, mitte
ainult ühe ministeeriumi tegevu-
se raames. Peame mõistma, et
paljuski määravad tänased vali-
kud ära meie homse tervise.
Rahvastiku tervise arengukava
rõhutab kvaliteetse, hästitoimi-
va ning kättesaadava arstiabi
jätkusuutliku arendamise vaja-
dust. Tervislik eluviis ja haigus-
te ennetamine on kordades oda-
vam. Kuid häid tulemusi saavu-
tame vaid siis, kui muutuvad
suhtumine ja käitumine. Alko-
holi tarbimise pidurdamine, suit-
setamise lõpetamine, mõttetu
riskimise jätmine, rasvasest toi-
dust loobumine ja selle asenda-
mine aktiivse eluviisiga aitavad
Eestil areneda ning inimestel
kauem elada. See eesmärk on ju
meil kõigil ühine.

Tervis algab meist endist,
meie valikutest ning
teadlikkusest, oskusest
olla terve ja hoolida oma
lähedastest.

Vaadates busside sõidu-
plaane, nägin, et Jõhvist väl-
jub Tallinna suunas mulle so-
bival kellaajal vaid üks buss,
millele jõudmiseks peaksin eel-
nevalt sõitma kodukohast Jõh-
vi bussijaama kell 5.25 väljuva
Ekspress Auto L-i Iidla-Oru
bussiga nr 17. Kell 5.15 peatu-
sesse jõudes nägin lahkuvat
linnaliinibussi, aga kuna väl-
jumiseni oli jäänud veel küm-
me minutit, ei näinud ma paa-
nikaks põhjust.

Kui kellaosuti näitas 5.25,
valitses peatuses tühjus. Bussi
polnud ka kell 5.30. Tuju hak-
kas langema, sest jäädes maha
Tallinna sõitvast bussist, jää-
nuks ma ilma ka õppimisvõi-
malusest väärikas kõrgkoolis.
Buss aga jäigi tulemata. Pidin
ootama kell 5.50 saabuvat bus-
si nr 28 - Tallinna sõitva bussi-
ni oli jäänud veel 15 minutit,
kuid lootsin sellele siiski jõu-
da. Lõpuks oli kauaoodatud
buss kohal, aga täiemõõdulist
sõidukit asendas arvatavasti
ettevõtte kokkuhoiupoliitika
tõttu väeti marsruuttakso.

Vaevaliselt edasiveerenud
marsas oli nii palju rahvast, et

Lugu sellest, kuidas oleksin napilt kõrgkoolikohast
ilma jäänud

ruumi polnud seismisekski, istu-
misest rääkimata. Raamatuko-
gust pisut maad edasi jõudnud,
“aevastas” tööle kiirustanud ini-
mestest pungil sõiduki mootor
paar korda ning seejärel jäi logu
sootuks seisma. Arvasin, et võin
tasuta kõrghariduse ja hea elu-
kutse unustada, ning seda kõike
meie “lemmiku” Ekspress Auto
L-i tõttu.

Valisin närviliselt taksonumb-
ri ning üritasin selgitada, kus ma
olen ning kuhu peaksin jõudma;
bussi väljumiseni oli sel hetkel
jäänud vaid kaheksa minutit. Abi
polnud oodata ka juhi meeleheit-
likest katsetest sõiduk taas käi-
ma saada ning kaassõitjate kaas-
tundlikest ohetest. Imekombel
läks bussilogu mõne minuti pä-
rast taas käima. Tühistasin tak-
sokutse ning vaatasin ülejäänud
sõidu jooksul lootusetult aknast
välja.

Peatusest jooksin bussijaama
nii kiiresti kui jalad võtsid. Olin
kindel, et kui näen vastusõitvat
bussi, siis hüppan sellele kas või
tee peale ette, sest sellele jõud-
mine oli muutunud elu ja surma
küsimuseks. Tänu taevale, et
Tallinna sõitev buss oli paar mi-

nutit hilinenud ning mu seiklu-
sed lõppesid õnnelikult.

Tallinna bussist mahajäämine
tähendanuks minu tulevikuplaa-
nide kokkuvarisemist ning selle
eest oleksin pidanud “tänama”
Ekspress Auto L-i. Olin südame-
põhjani solvunud ning soovisin,
et hommikul peatusesse sõitma-
ta jätnud juht saaks karistada
koos kogu ettevõttega, mis ei
hooli inimestest ja oma tööst.
Nende tunnete ajel helistasin ka
Ekspress Auto L-i infotelefonil,
kuid dispetðer ei selgitanud, mil-
les asi oli - ta kas ei saanud mi-
nust aru või ei soovinud aidata.
Minu kaebustele vastati vaid
kaastundlike ohetega ning ooda-
tud tegusid ei järgnenud.

Siinkohal sooviksin pöörduda
Ekspress Auto L-i juhatuse poo-
le: kas klientide kaebused ei tä-
henda teile üldse midagi? Kas
sõiduplaani ignoreerimist pee-
takse teie ettevõttes normaal-
seks? Kas varahommikuste sõi-
tude ärajätmisest on saanud iga-
päevane praktika?

Lisaks olen nördinud Kohtla-
Järve linnaisade käitumise pä-
rast. On selge, et linnaliinide tee-
nindamise konkursi võidab oma

teenuste eest kõige madalamat
tasu küsiv ettevõte, ent on tul-
nud aeg selline sümbioos lõ-
petada. Võib-olla on mõistlikum
maksta pisut rohkem, kuid sõl-
mida leping hea ettevõttega,
mis pakub ka vastavat tee-
nust? Kas teil on tõesti üks-
kõik linlastest, kes pidevalt
kurdavad transporditeenust
osutava ettevõtte ebapädevu-
se üle ning pole sellega teps
mitte rahul? Kas teie ise olete
üldse kunagi liinibussiga sõit-
nud? Linlasi teenindavad bus-
sid on hirmsas seisukorras,
lapsevankriga pole sinna või-
malik siseneda, ammugi pole
käigus ühtki uut bussi, mis
poleks põhjanaabrite anneta-
tud.

Ärge rääkige, et teil pole
raha! Narvas näiteks on bussi-
liinidega kõik korras, linnaela-
nikud ei kaeba teenusepakku-
ja lohakuse üle ning enamik
bussidest on uued.

Ekspress Auto L-i ja Kohtla-
Järve linnavalitsuse hoolimatu
tegevus jääb mulle mõistma-
tuks.

Vastusele lootmata
ANTON V.

  kirjutab, et
üüratud summad, mida Kul-
tuurkapital maksab mõnele
kultuuritegelasele maailma-
reisideks, sunnivad taas kü-
sima, mis on täpselt Kul-
tuurkapitali tegevuse ees-
märk ja kas ei peaks selle
rahastu toimimispõhimõt-
teid ümber vaatama.

Praegu valitseb olukord,
kus tuntud näitleja kirjutab
seletuskirjas, et tahaks Kuu-
bale minna, ja paneb kõhkle-
mata 20 000 krooni tasku.
Mõni tagasihoidlik koduloo-
uurija, kes kümme aastat nü-
hib arhiivides ja käib mööda
inimesi, saab oma kultuurile
hindamatu töö tutvustami-
seks näiteks 2000 krooni.

Kultuuri ei saa mõõta, see-
ga ei saa täpselt hinnata Kul-
tuurkapitalist toetust saanu-
te panust, kuid samas ei to-
hiks mõõdetamatus olla argu-
mendiks raha laristamiseks.

 tähel-

dab, et Tallinn meenutab vii-
masel ajal Ateenat - kus iga-
nes labida maasse lööd,
sealt tulevad välja aastatu-
handete vanused säilmed,
mis palavikulisel ehitustööl
kiiresti palaviku maha võta-
vad. Nii on juhtunud ka Va-
baduse väljaku ümberkujun-
damisega, mille puhul ilm-
selt planeeriti arheoloogilis-
te uurimiste-kaevamiste tar-
beks liiga napilt varuaega.

Nüüd tuleb aga teadmata
ulatuses aega leida, sest
nagu selgub, on leiud pärit
ühest Eesti ajaloo halvemi-
ni tuntud perioodist.

Mis toimub?
Ida-Virumaal ei toimu suvel suurt midagi. Niimoodi võivad

täie õigusega väita inimesed, kes otsivad internetist, milliste-
le siinsetele suveüritustele tasuks oma sammud seada.

Kes ei usu, vaadaku järele. Maavalitsuse hallatavad maa-
konnaportaali www.ida-virumaa.ee sündmuste kalendrist leiab
augustis kogu maakonna peale ühe ürituse - 8. augustil Iisa-
kus toimuva kultuuriöö. Maakonna ühes suuremas linnas
Kohtla-Järvel on linnavalitsuse internetilehekülje ürituseka-
lendri järgi igasugune tegevus soikunud jaanipäeva eel. Selle
kohta, et Püssis on eeloleval laupäeval tulemas 17 bändiga
punkrokifestival, pole Püssi kodulehel igaks juhuks sõnagi.
Tulemas on suurüritused Narva ajaloofestival ja Jõhvi mui-
naspäevad, kuid nendegi kohta pole omavalitsuste kodulehte-
del infot. Omavalitsuste liidu leheküljelt leiab hea otsimise
peale üles maakonna kultuurikalendri, mis on aga ülimalt
lakooniline ja piirdub vaid ürituste nimetuste loetelu ja kuu-
päevadega. Aga asi seegi, selle abil saavad usinamad
netissurfajad juba hästi ärapeidetud ürituste jälje üles võtta ja
hea õnne korral ehk isegi lisainfot leida.

On arusaamatu, miks on ürituste korraldajad ja omavalit-
sused otsustanud oma üritused salastada ja nendest teadasaa-
mise luuremänguks muuta. Tegelikult peaks kohapeal toimu-
vate suuremate ürituste reklaam nii maakonna portaalis kui
ka omavalitsuste kodulehtedel silmatorkavalt kiiresti pilku
püüdma. Kodulehtedesse on investeeritud, itimehed on palgal,
ainus mida pole, on info.

Samas, vaadakem Ida-Virumaa spordiliidu lehekülge
www.sportiv.ee. Lihtne lahendus, aga väga palju vajalikku tea-
vet kohalike spordiürituste kohta. Kultuuriürituste korral-
dajad, tehke ometigi järele!

“Mäletan, armastan! Loodan, et see

on vastastikune.”
Venemaa diiva Alla Pugatðova Jurmalas vastuseks küsimusele,

mida ta sooviks öelda oma austajatele Eestist.
(SL Õhtuleht, 29. juuli)
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Peksis baari ees
teise vigaseks

Esmaspäeval kella kahek-
sa ajal õhtul peksis Ruslan
(35) Kohtla-Järvel Järvekü-
la teel asuva baari ees
Armanit (31) ja tekitas talle
kehavigastusi.

Tänavaröövel võttis
kuldketi ja prillid

Pühapäeva õhtul pärast
kella 23 lõi tundmatu mees
Jõhvi vene gümnaasiumi
juures Sergeid (50) ning võt-
tis talt ära prillid, ristiga kuld-
keti ja rahakoti koos ID-kaar-
diga. Kannatanu hindas
kahju suuruseks üle 5000
krooni.

Konjakivaras jäi
vahele

Esmaspäeval üritas Alek-
sandr (27) Kohtla-Järvel
Selveri kauplusest varasta-
da pudelikaupa Ararati,
Hennessy ja Martelli konja-
keid. Varguse õnnestumise
korral oleks kauplus kand-
nud 1133 krooni kahju.

Raamatukogust
kadusid arvutid

Esmaspäeva varahommi-
kul avastasid Kiviõli raama-
tukogu töötajad, et nende
majas on akna kaudu käinud
vargad ja võtnud kaasa
kaks arvutit.

Korterivargad
viisid videomaki

Kohtla-Järvel Uuel täna-
val asuva maja korterisse
tunginud vargad lahkusid
esmaspäeval sealt koos vi-
deomaki, mobiiltelefoni ja
muu varaga, mille väärtus oli
kokku ligemale 4000 krooni.

Katuselt haihtus
ruberoid

Eelmisest reedest kuni es-
maspäevani kadus Püssis
Viru tänava ühe maja katu-
selt, kus on käimas remon-
ditööd, kolm rulli ruberoidi,
mille väärtus oli 1500 kroo-
ni.

Iisakus varastati
jalgratas

Läinud reedel varastati
Iisakus Hanseni tänaval
asuva maja trepikoja juurest
3590 krooni väärt maastiku-
jalgratas.

Hotellist kadus
teler

Läinud laupäeval märkas
Narvas Partisani tänaval
asuva hotelli personal, et
kahe viimase nädala jooksul
on sealt kadunud 1500 kroo-
ni maksev teler.

Alumiinimumivaras
nabiti kinni

Esmaspäeval varastati
Narvas Rakvere tänaval
asuva maja juurest alumii-
niumist tellinguid. Sünd-
muskohal peeti kinni Jüri
(30). Veidi varem oli lähedu-
sest varastatud ka alumii-
niumtreppe, mille väärtus
ulatus 2400 kroonini.

Narvas maksti taas
valerahaga

Esmaspäeva õhtul maksis
Sergei (51) Narvas Tallinna
maanteel asuvas kaupluses
kauba eest 50kroonise raha-
tähega, millel olid võltsimis-
tunnused.

KÜLLI KRIIS kyllipohjarannik.ee

Mäetaguse hotelli-supelmaja
operaatorina jätkab 1. augustist
seni üksnes hotelli opereerinud
osaühing Mehntack, mille akt-
siad ostsid kahasse aktsiaselt-
sid Agdeck ja Toila Sanatoo-
rium.

“Ärilises mõttes ei tasu see
objekt ennast kunagi ära,” väitis
Mäetaguse vallavanem Aivar
Surva vastuseks küsimusele, kui
pika aja jooksul loodab vald sup-
lusmajja investeeritud 38 miljo-
nit krooni tasa teenida. “Oleks
see ärilises mõttes kasulik, oleks
suplusmaja siia ammu ära teh-
tud.”

Surva peab olulisemaks hoo-
pis rajatise sotsiaalset mõõdet,
seda nii mõisakompleksi restau-

Mäetaguse hotelli-supelmaja hakkab
opereerima Toila sanatooriumi omanik

Juulikuu hakul käis supelmaja ehitusel veel kibe töö, nüüd on Aivar Surva sõnul ehitusel vaid veel nipet-näpet lõpetada jäänud ning
tähelepanu on keskendunud majasisese tehnika häälestamisele.

RAIVO REINBÄRK

reerimise, valla laste (ja kõigi val-
laelanike) ujumisvõimaluse kui ka
kompleksi pakutavate töökohta-
de seisukohalt.

Mehntack jätkab
uute omanikega

Hotelli-supelmaja operaatorit
avaliku konkursiga ei otsitud,
läbirääkimisi peeti aga mitme et-
tevõtjaga.

“Hotelli seni opereerinud
Mehntacki jätkamise kasuks rää-
kis kaks asja,” põhjendas Surva
valikut. “Esiteks pole meil põh-
just praeguse partneri üle nuri-
seda, teiseks on supelmajale
mõeldes suur pluss, et
Mehntacki uutel omanikel on
olemas Toila spaa kogemus.”

Aktsiaseltside Agdeck ja Toi-

la Sanatoorium juhatuse liige
ning üks omanikke Sulev Reelo
ütles, et kui vald on nendesse
hoonetesse nii palju panusta-
nud, pole põhjust karta, et inves-
teering end ära ei tasu: “Vasta-
sel korral poleks vald sinna raha
panema hakanudki.”

Reelo kinnitas, et kõik seni
hotellis ametis olnud töötajad
jätkavad tööd, küll aga otsitakse
töötajaid lisaks - neli-viis inimest
on juurde vaja.

Esimene aasta rendita

“Me ei oska hinnata, millised
on hoone kasutamisega seotud
kulutused,” märkis Surva. “Min-
gid arvutused on muidugi teh-
tud, aga kuidas asi tegelikkuses
kujuneb, selgub kasutamise käi-

gus. Operaatoriga on meil kok-
kulepe, et esimesel aastal me uju-
la poole eest renti ei küsi. Mai
lõpuks peaks mõndagi juba klaar
olema ja siis hakkame arutama,
kui suur võiks rent järgmisel aas-
tal olla. Jah, muidugi võiksime
aastas poolteist miljonit krooni
rendina välja võtta - aga sel ju-
hul oleksid hinnad nii kõrged, et
hoonel poleks lihtsalt kasuta-
jaid.”

Supelmaja teenuste hindadest
on vallavanema sõnul veel vara
rääkida, küll on aga kindel, et
valla lapsed saavad ujumas käia
tasuta ja ülejäänud vallaelanike-
le on hind tavapärasest 30%
soodsam.

Mäetaguse supelmaja avatak-
se 14. augustil.

Eile Ida-Virumaal toimunud jus-
tiits- ja siseministrite kohtumi-
sel tõdesid ministrid, et eelmi-
se ja selle aasta õigusrikkumis-
te statistika analüüsi kohaselt
on kõik trendid kuritegevuse-
vastases võitluses positiivsed.

Justiitsminister Rein Langi sõ-
nul arutati ministrite kohtumisel,
kus viibisid ka kaitsepolitsei ja
politseiameti juhid ning riigi pea-
prokurör, 2007. aasta ning selle

aasta esimese poolaasta kurite-
gevuse statistika taustal aren-
guid võitluses kuritegevusega.

“Pärast pikka arutelu jõudsime
kõigi osalejatega üksmeelsele
järeldusele, et arengud kuritege-
vusevastases võitluses on ühe-
selt positiivsed,” ütles Lang. “Jär-
jest rohkem jõuab kohtu ette ras-
keid kuritegusid, nagu näiteks
korruptsioonijuhtumid ning nar-
kokuriteod, mis omakorda on

tõestuseks nii politsei kui ka pro-
kuratuuri üha tõhusamast
tööst.”

Samuti jõuti Langi sõnul ühi-
selt järeldusele, et olukorras, kus
riigis pole erakorralist seisukor-
da ning eelarve kasvab, on mõel-
damatu vähendada kulutusi riigi
õiguskaitsele ning sisejulgeole-
kule.

Ka siseminister Jüri Pihl rõhu-
tas, et vaatamata laialt kajastust

Ministrid on rahul kuritegevuse ohjeldamisega
leidvale pessimismile, ei saa me
praegu rääkida mingist erakorrali-
sest situatsioonist, mille tõttu oleks
tarvis vähendada kulutusi õigus-
kaitsele ning sisejulgeolekule.

“Kasvava eelarve tingimustes
on mõeldamatu, et vähendatak-
se nendele valdkondadele kulu-
tatavaid kogusummasidki, rääki-
mata kulutuste osakaalu vähen-
damisest kogueelarvest,” rõhu-
tas Pihl. (PR)

Juulikuu lõpu seisuga on puu-
kide levitatavasse borrelioosi
haigestunute arv maakonnas
kahekordistunud. Samasugune
tendents on täheldatav kogu rii-
gis.

Virumaa tervisekaitsetalituse
epidemioloogia juhtivspetsialis-
til Svetlana Lissitsinal on Ida-Vi-
rumaa elanikele kaks puukidega
seotud uudist, üks hea ja teine
halb. Hea uudis on see, et hai-
gestumus puukentsefaliiti on
aasta-aastalt langenud. Paraku
hoiab haigestumus borrelioosi
tõusvat joont.

Borrelioosi haigestunuid on mullusest kaks korda rohkem
“Puukentsefaliiti haigestumise

juhtude vähenemine on seotud
eeskätt sellega, et üha rohkem
inimesi on teinud kaitsesüstid
ning haiguse vastu immuunsed,”
rääkis Lissitsina. Borrelioosijuh-
tude kasvu aga spetsialistid esi-
algu põhjendada ei suuda.

Aasta algusest on Ida-Viru-
maal puukentsefaliiti haigestu-
nud kolm inimest, neist kaks on
Narva linna elanikud.
Borrelioosijuhtumeid on aasta
algusest registreeritud tervelt 18,
12 neist samuti narvalastel. Võrd-
luseks: terve eelmise aasta jook-

sul registreeriti 16 borrelioosijuh-
tumit, neist 13 juulikuu seisuga.
Entsefaliiti haigestus eelmisel
aastal 14 idavirulast, juulikuu lõ-
puks oli fikseeritud 9 juhtu.

Borrelioosi vastu praeguse sei-
suga vaktsiini ei ole, kuid haigust
saab varajases staadiumis anti-
biootikumide abil edukalt ravida;
puukentsefaliidi ennetamiseks
tuleks Lissitsina sõnul pöörata
tähelepanu kaitsesüstimisele.

“Vaktsineerimine koosneb kol-
mest süstist. Kaks esimest doo-
si annustatakse 1-3kuuse vahe-
ga, kolmas süst tehakse 9-12 kuu

pärast. Alles siis on inimene täie-
likult kaitstud. Kaks esimest süs-
ti tagavad immuunsuse ainult
jooksva hooaja vältel ning orga-
nismi kaitsevõime ilmneb alles
teisele süstile järgneva kahe nä-
dala jooksul,” rõhutas Svetlana
Lissitsina.

Kahjuks ei saa välja tuua ka
puuginakkuste osas ohtlikumaid
metsapiirkondi, kuna haigusjuh-
tumeid on registreeritud peaaegu
kõikides Eestimaa metsades.
Haigustekitajaid kannab ligi 10-
12% puukidest.

TATJANA LEPPIK

Valga
lennuõnnetuse
ohver oli
õnnesärgis
sündinud

Tartu ülikooli kliinikumi
kinnitusel oli möödunud
nädala lõpus Valga lähedal
ülikerglennukiga alla kukku-
nud piloot õnnesärgis sün-
dinud ning ta paraneb.

Kliinikumi juhatuse liikme
Margus Ulsti sõnul mehe
elu ohus pole. “Tema vigas-
tused on küll rasked, kuid ta
paraneb. Arvestades õnne-
tuse raskust, võib öelda, et
piloot oli õnnesärgis sündi-
nud,” ütles Ulst BNSile.

Lennuõnnetus juhtus Val-
gamaal Tõlliste vallas Jaani-
kese külas 25. juulil kell 20.59,
kui vanal sõjaväelennuväl-
jal kukkus alla kahekohaline
propellerlennuk Beaver RX
550 ning süttis põlema.

Päästjad selgitasid, et 50
meetri kõrgusel lennanud
lennuk oli hakanud järsult
kõrgust kaotama ja kukkus
seejärel vastu maad. Enne
päästetöötajate saabumist
aitasid lähedal olnud inime-
sed 1956. aastal sündinud
Toomase lennukist välja ja
kiirabi viis ta haiglasse.

Pärast kannatanu välja-
pääsemist süttis lennuk põ-
lema ning hävis täielikult.
Piloot viibis lennukis üksi.

Harrastuspiloot Toomas
oli ülikerglennukiga alles
oma teisel lennul ning suu-
re tõenäosusega sai talle
saatuslikuks eksimus õhu-
sõiduki juhtimisel.

Majandus- ja kommuni-
katsiooniministeeriumi krii-
sireguleerimise osakonna
peaspetsialisti Jens Haugi
sõnul oli mees sooritanud
edukalt esimese lennu, see-
järel maandunud, tankinud
ning siis teist korda lenda-
ma läinud. See lend lõppes
aga allakukkumisega.

Riik keelab
vangivalvuritel
ebaloomulikku
värvi juuksed

Justiitsministeerium alga-
tas vanglaametnike vormi-
riietuse määruse muudatu-
se, mis täpsustab vormi
kandmise tingimusi ja kee-
lab muuhulgas juuste värvi-
mise toonides, mida loodus-
likult inimesel ei esine.

Kooskõlastusringile saa-
detud eelnõu sätestab, et
meestel võivad juuksed ula-
tuda kuklal kuni kraeni ja
tukk kuni kulmudeni. Habe
ja vuntsid peavad olema
hooldatud ja piiratud.

Naised peavad pikki juuk-
seid kandma kinnipandult,
kinnitusvahend ei tohi ohtu
seada ametniku turvalisust.

Vormiriietusega ei tohi
edaspidi kanda suuremõõtme-
lisi ehteid, sealhulgas rippu-
vaid kõrvarõngaid või värvi-
liste kividega sõrmuseid. Sõr-
mustest võib kanda abielu-
või kihlasõrmust ning õppe-
asutuse lõpetamisel antavaid
sõrmuseid. Parfüümi võib ka-
sutada tagasihoidlikult.

Justiitsministeerium märkis
eelnõu seletuskirjas, et vor-
miriietuse kandmise regulat-
sioon aitab kaasa vanglasüs-
teemi maine kujundamisele
avalikkuse silmis. (BNS)
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Jõhvi kontserdimajas avatakse
neljapäeval parasürrealistide
rühmituse PARA näitus
“Paranorm”.

Kunstiteoreetiku ja -praktiku
Raivo Kelomehe sõnul moodus-
tati PARA 1989. aastal Ilmar
Malini (1924-1994), Jüri Palmi
(1937-2002) ja mitme teise taiduri
poolt selleks, et mingil perioodil
sürrealismi viljelenud kunstni-
kud saaksid oma loomingut näi-
data.

“Hämaruse kristallid”

“Kõik rühmituses osalenud
kunstnikud olid rühma loomise
ajaks indiviididena ammu välja
kujunenud, nagu Malin, Palm,
Peeter Ulas, Vello Järv ja Vello
Vinn, ning PARA oli vaid vihma-
vari, mis neid ajutiselt ühendas,”
tutvustab Kelomees rühmitust.

Kelomees toob PARAt tutvus-
tades välja näitused “Paradiisi
parafraasid” Tallinna kunstihoo-
nes (1991) ja “Hämaruse kristal-
lid” Södertälje kunstihallis Root-
sis (1993), millest viimase risti-
isaks oli kuulsaim Eesti soost
sürrealist Ilmar Laaban.

Almanahhis “Kunst” ilmus
1989. aastal Jüri Palmi, Ilmar
Malini ja Raivo Kelomehe sig-
neeritud manifest “Lõuna on ser-
veeritud”, mis tutvustas nende
rühmituse ettekujutust uus-sür-
realistlikust lähenemisest.

“Uuendatud kuues sürrealis-
mist ei saa rääkida ainult maali-
kunsti tähenduses. Tänapäeva
sürrealistid kasutaksid ennemi-
ni Internetti oma mõtete levita-
misel. Tegemist on rohkem suht-
luslaadi ja mõtlemisviisiga,”
leiab Kelomees ja lisab, et füüsi-
lise kunstiga ülesastumine on
pigem väike grupimäng.

Raivo Kelomees räägib ka, et
praegusel post-ajastul on keeru-
line millegi uuega välja tulla ning
vaevalt et reinkarneeruv rühmi-
tus PARA manifesteerib mingeid
põhjapanevaid ja uusi ideid.
“Enam on meie puhul tegemist
traditsiooni hoidmisega, mille si-
suks on nähtava maailma telgi-
tagustesse, hämaratesse areaa-
lidesse liikumise ja sealt ammu-
tamisega,” ütleb Kelomees.

“Kus on PARA koht?”

“Võite küsida, miks me ei esi-
ne Tallinnas, kus on rohkem pub-

Para-rühmitus reinkarneerub

Jõhvis

likut. Asi on ehk lühinägelikus
põhimõttes - nimelt asetses
PARA suuresti peavoolu kõrval,
seega võiks tema
reinkarneeruminegi alata väljas-
pool pealinna,” ütleb näituse
“Paranorm” kuraator Jaan Malin,
kes toob lisaks välja, et Eesti 90.
sünnipäeva arvestades tundub
olulisena pöörata kultuurilist tä-
helepanu Eesti ühele raskele piir-
konnale - Ida-Virumaale.

Jõhvi kontserdimajas on
PARA näitusel eksponeeritud
kokku ligi poolsada taiest Ilmar
Malinilt, Jüri Palmilt, Elo Järvelt,
Vello Vinnilt, Leonhard Lapinilt,
Enn Tegovalt, Ahti Seppetilt,
Raivo Kelomehelt ning Kristina
Viinilt.

Näituse kuraator Jaan Malin

Narva-Jõesuu liivaskulptuuride võistlusel puudus
konkurents, kuna þürii ei suutnud võitjat välja va-
lida.

Abilinnapea Tatjana Pagajeva sõnul on nüüdsest
tegemist pigem liivakujude festivali või pidustuste-
ga kui võistlusega. Sellest üritusest on saanud Nar-
va-Jõesuu rannamelu traditsiooniline osa.

Eelmisel laupäeval aset leidnud pidustused saa-
vutasid seekord rahvusvahelised mõõtmed. Loomin-
guline hoog tabas 18 osavõtjat Eestist (Narva, Koht-
la-Järve, Tallinn), Venemaalt (Peterburi, Moskva,
Tula) ja Soomest (Turu), kes moodustasid 12 võist-
konda. Rannaskulptorite vanus jäi 5 ja 40 eluaasta
vahele.

“Lapsed tegid rukkililli ja kaheksajalgu, et meri
oleks soe ning tõmbaks neid ligi; üks tüdruk Turust
voolis aga ananassi, selgitades, et puhkus Narva-
Jõesuus on sama magus,” rääkis Pagajeva.

Tema sõnul jäid seekord võitjad ja kaotajad vali-
mata. Auhinnaks said kõik osalejad päikesekujuli-
sed mütsid kirjaga “Narva-Jõesuu”. (PR)

Rannaskulptorid tegutsesid
Narva-Jõesuus

Merineitsi - liivakujurite meelismotiiv.
ILJA SMIRNOV

juhib tähelepanu huvitavale kee-
lelisele kiiksule parasürrealistide
näitusel. Nimelt on seal ekspo-
neeritud tema isa Ilmar Malini
suurim maal “Kus on krati
koht?”, aga soome keeles on kratt
“para”...

Üks näituse ideolooge Raivo
Kelomees on lõpetanud omal ajal
praeguse Kohtla-Järve Järve
gümnaasiumi. 1985. aastal korral-
das Kelomees seoses Andrus
Kasemaa näituse avamisega
Kohtla-Järve Valges saalis samu-
ti suhteliselt sürreaalse aktsioo-
ni - põlevasse paberisse mähi-
tud kerekas Mati Miilius laskus
Kukruse mäelt.

Kui näituse kuraator suudab
leida töökorras videomaki ja
kuvari, saab näitusel tutvuda

ka Raivo Kelomehe idee järgi
teostatud arvutianimatsiooni-
ga, mille autor on tema arvuti-
kunstnikust vend Renee, kes
on samuti Järve gümnaasiumi
vilistlane.

Näitus jääb Jõhvis avatuks 5.
septembrini. 2. oktoobril pannak-
se see üles Narva muuseumis,
kus ta on näha 10. novembrini.

6.-28. septembrini saab valikut
näitusest vaadata Jõhvi kunsti-
koolis ja 10.-28. novembrini Tar-
tu lastekunstikooli galeriis.

Tuleval aastal rändab näitus
Soome, kus seda näeb Keraval,
Tamperes ja Turus.

Rühmitust PARA
reinkarneeriv näitus avatakse
Jõhvi kontserdimajas neljapäe-
val, 31. juulil kell 17.

Näituse
“Paranorm”
kuraator Jaan
Malin koos
Jüri Palmi
sürreaalse
(para)vask-
puhkpilliga.

MATTI KÄMÄRÄ

Laupäeval viidi Narvas läbi esi-
mene ülelinnaline süsteemiad-
ministraatori päev. Tegemist on
praegu ainulaadse üritusega,
kus osalejateks olid Interneti-
teenuste pakkujad ning publi-
kuks nende kliendid.

Narva süsteemiadministraatori
päeva keskmes olid CD-noole-
mäng - nooleviskamine laser-
plaadi pihta -, plaatide heitmine
mõne meetri kaugusel asuva
märklaua pihta, aja peale SMSi
koostamine, oksjon pimesi ning
muud arvutiga seotud meelela-
hutusvormid.

“Üks tore võistlus oli seotud
sellega, et tänapäeval ei kirjuta
enam peaaegu keegi käsitsi ning
vigu kontrollivad samuti arvutid.
Tegime etteütluse, kus iga võist-
kond pidi oma ülesande käsitsi
kirja panema, hiljem loeti kokku
vead ning valiti välja kõige ilu-
sam käekiri,” rääkis loominguli-
se arengu ja vaba aja veetmise
keskuse Gagarin juht ning lau-
päevase ürituse eestvedaja Juri
Raud. “Muidu edenes kõik väga
positiivselt ning kõigil oli lõbus,”
märkis ta.

Raua sõnul seisnes süsteemi-
administraatori päeva ainulaad-
sus selle ülelinnalises ulatuses.
Selliseid üritusi on ennegi läbi
viidud, kuid neid korraldati arvu-
tifirmade-siseselt vaid oma töö-
tajatele. Narvas aga said oma
võistkondadega osaleda kõik
kohalikud Interneti-teenuse pak-
kujad, kes ühendavad üksikuid
raale üleilmse infovõrguga.

Narvas lendas arvutihiiri
ja laserplaate

“Leidsime Narvast üheksa In-
terneti-teenuse pakkujat, neist
seitse olid nõus osalema,” rää-
kis Raud, tuues esile ühe võist-
kondadest. “Jõhvi ettevõte Uus
Programm oli ainus, kelle koos-
seisus oli vaid üks klient ning
ülejäänu moodustasid töötajad
ettevõtte juhi eestvedamisel.”

Punktisumma alusel sai võidu
MagicNeti samanimeline võist-
kond.

Juri Raua sõnul soovitakse see
üritus iga-aastaseks muuta, sest
rahvusvahelist süsteemiadmi-
nistraatori päeva tähistatakse tra-
ditsiooniliselt juulikuu viimasel
reedel. Süsteemiadministraatori-
teks nimetatakse neid, kes juhi-
vad korporatiivseid ja koduseid
arvutivõrke, digitaalseid andme-
baase, elektronpostisüsteeme,
programmikomplekse ja muid
üksusi, mis ühendavad digitaal-
seid osi üheks tervikuks. Räägi-
takse, et süsteemiadministraatori
päeva “isa” oli ameeriklane Ted
Kekatos, kes arvas, et selle ame-
ti esindajatele tuleks tänulik olla
vähemalt kord aastas. Esimest
korda tähistati süsteemiadmi-
nistraatori päeva 28. juulil 2000.
aastal.

Loomingulise arengu ja vaba
aja veetmise keskus Gagarin kor-
raldab ka Narva Pärnaorus toi-
muvat Seebikarbirallit. Teist aas-
tat järjest aset leidnud kodukoo-
tud veidrate sõidukite rallisõit
sobis suurepäraselt linnapäeva-
de programmi.

ILJA SMIRNOV

Hiired tõusid taevasse. Päeva parimat tulemust näitas üks
pealtvaatajatest, kes heitis arvutihiire umbes 54 meetri kaugusele.

ILJA SMIRNOV
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Süsimust koer Kuti on esime-
ne, kes Maarja loomaperest
meiega tutvust teeb. Õigemini
küll toimetuse autoga, tõstes
ratta peale jalga. Soh, nüüd võib
märgistatud “kuudist” välja pu-
genud võõrad edasi lasta, leiab
ta rõõmsalt saba liputades.

Kuti silkab ringi kolmel käpal,
toetudes kohati õrnalt ka neljan-
dale. Selline liikumisviis on talle
omaks saanud juba kutsikaeast
alates, mil ta heinaajal lambaid
taga ajades käppapidi niiduki
vahele jäi. Kuid tema energiat
pole see kahandanud.

Kui Kuti poolest võiksime
nüüd toa poole minna, siis kuu-
dist välja tulnud karvane Karu
on teist meelt ning annab sellest
valjuhäälse lõrinaga märku.
Appi, selle Kerberose eluka lõu-
gade vahele ei tahaks küll sattu-
da, seda enam, et koera mööda
minnes paitav Maarja nendib, et
Karu on nii mõnedki püksid ri-
badeks kiskunud. “Mu jumal!”
kiljatab ta ise hetke pärast naer-
des, kui tagumistele käppadele
tõusnud Karu müramishoos en-
nast perenaisega ühepikkuseks
sirutab ning hapra naise kui pil-
liroo kõikuma müksab.

Kui Karu hoiab silma peal maja
esipoolel, siis tagalat kindlustab
tema vend Roki.

Vennaksed toodi kutsikatena
majja kahe aasta eest - abikaasa
pistis nad Maarjale ühel hommi-
kul pappkarbi sees voodisse.

Maja taga on mets ning Maar-
ja seal sagedane käija. Viimati
naasis ta sealt kuuseriisikatega.
“Korvi põhja natukene sain,”
tõdeb naine, et seenesaak pole
praegu just kiita.

Seened seenteks, kuid see,
kuidas habras Maarja metsa lä-
heb, on vaatepilt.

Minnakse ju koos kolme suu-

Kolme koera, kolme kassi ja kahe tðintðiljaga kodu jagav Maarja:

“Minu jaoks on loomi alati vähe”
re koeraga.

Ja nii, et maa müdiseb.
Ja nii, et perenaisel mõnikord

jalad taeva poole, kui vabadust
viienda käiguga nautivad koerad
ta pikali jooksevad.

Ühel talvel prooviti muidu ke-
tis olevatele vendadele aias iga-
päevaselt vabadust pakkuda.

Üksteist taga ajavad koerad
põrutasid läbi klaaskasvuhoone,
nii et klirin taga, mis ühtlasi ka
nende vabaduse lõppu kuulutas.

Tðintðiljad supipotis

Õues valitseva kolme koera
jõulisele energiale on toas kont-
rastiks kolme kassi rahumeelselt
elunautiv kulgemine.

Kuid seda rahu jätkub täpselt
selle ajani, kui Maarja tðintðiljad
puurist lahti päästab.

“Issand, nad panevad need
karvapallid ju nahka!” tunnen
hirmu, et nende üksjagu naljaka-
te olevuste, kes Browni moleku-
lide kombel toas ootamatuid tra-
jektoore teevad, teekond kõut-
siküünte vahel lõpeb.

Hirm on asjatu, sest selles
mängus, mis nüüd lahti läheb -
“Aja mind taga ja siis ajan mina
sind” -, pole põgeneja rollis kau-
geltki mitte alati “Browni mole-
kul”.

Suurem tðintðilja leiab endale
kalpsates koha kiiktooli all ning
hetke pärast on seal ka triibuline
Mauno. Ninad pannakse vaat et
kokku ning järgmisel hetkel on
kass see, kes, karvapall kannul,
toas paar kiiremat ringi teeb.

Mängu üritab sekkuda ka
Mauno ühe kuu vanune oranþi-
karva vennaraas, kelle tegemis-
tel mamma silmanurgast pilku
peal hoiab, kuid tillukese kassi-
lapse jaoks on selline tempo liig
mis liig.

Tðintðiljade tempo on neid
korra köögis aknalauale jahtuma
pandud supipotist läbi juhtinud
ning Maarjal oli pärast tükk te-

Maarja, kes lapsepõlves pidi läbi ajama vaid ühe meriseaga, on seisnud hea selle eest, et tema lastel oleks neljajalgsete sõprade valik
kordi suurem.

Vennad tðintðiljad elavad kui viie tärni hotellis, kus korruseid tänu
mitmest puurist kokku kombineerimisele pole vähem kui viis.

gemist, et loomi endid, aga ka
tuba borðist puhtaks küürida.

Need kaks karvapalli tulid ühe-
kaupa Maarja ellu veel siis, kui
perekond alles korteris elas. Kui
enamasti on emmed need, kes
käte ja jalgadega laste soovile
mõni loom kampa võtta vastu
sõdivad, siis Maarja peres on
just tema see, kes kodu elukaid
täis tassiks. “No mõni loom peab
ikka olema,” muigab naine, kes
kodu kolme koera, kolme kassi ja
kahe karvapalliga jagab.

Esimesele tðintðiljale järgnes
teine juba aasta pärast. Maarja
ostis ta sõbrapäeval kingituseks.
Kellele? No ikka sellele esimese-
le!

Sõbrad valmistasid Maarja
emale ja ämmale aga üksjagu
peavalu, kui naine Rootsi sõitis
ning tðintðiljade eest sel ajal hoo-
litseda palus. Naiselike naistena,
kes hiiri ja rotte kardavad, ei pi-
danud nad karvapalle eestimais-
test närilistest põrmugi paremaks
ning võtsid vapralt kasutusele
kühvli ja harja, et elukaid pärast
kohustuslikku jalutuskäiku puuri
tagasi sudida. “Seda tegevust
saatis ju muidugi mõista kiljumi-
ne, nii et naabritel tekkis juba
huvi, mis toimub,” naerab Maar-
ja.

Sarnased huvid

Maarjale meeldib vanaaegne
mööbel.

Tðintðiljadele ka.
Maarjale meeldivad raamatud.
Tðintðiljadele samuti.
Erinevus on ainult selles, et

karvapallidele meeldib nii mööb-
lit kui raamatuid närida. “Entsük-
lopeedia on meil päris hoolega
läbi loetud,” muigab Maarja raa-
maturea närinurkadele pilku hei-
tes.

Kassimampsel on vahepeal sil-
ma looja lasknud ning end keset
tuba vaiba peal kerra tõmmanud.

Tðintðilja, kes toa ühest nur-

gast teise põrutades oma teel
ootamatult takistust kohtab,
hüppab kassist lihtsalt üle.

Arvata võib, et Maarja lapse-
põlvekodu oli samuti loomadest
punnis. “Mul oli vaid üks õuest
leitud merisiga ja seegi elas vaid
aasta,” kummutab ta eksiarvamu-
se.

Maarja enda kahel lapsel on
neljajalgsete sõprade valik iga-
tahes kordades suurem.

“See on ju terve varandus,” li-
bistab Maarja rõõmsa pilgu üle
oma tubase loomapere, kelle as-
keldusi võib jälgima jäädagi.

Kuid emmele on seda veel
vähe. “Lambaid tahan ja kitse-
sid ka,” ootab Maarja, millal poo-
leliolev laut juba katuse alla saab.
“Minu jaoks on loomi alati
vähe.”

Esimesele tðintðiljale järgnes teine aasta pärast. Maarja ostis ta sõbrapäeval kingituseks. Kellele? No
ikka sellele esimesele!

Tðintðiljadega sobitab sõprust ka loomapere noorim asukas.
4 x RAIVO REINBÄRK
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Südamlik kaastunne Ivar Viljastele

perega

EMA

surma puhul.

Rutt, Karla, Tõnu

Su tugev elutahe valuliselt väsis,

ränk haigus murdis Sinu elupuu...

Avaldame siirast kaastunnet

Janile ja Lyle peredega kalli ema

Linda MOORMAA

kaotuse puhul.

Ivo, Ira, Ilmar, Ingrid, Hannes,

Nelet, Erika

Avaldame siirast kaastunnet

Ivar Viljastele perega

kalli ema

Lehte VILJASTE

kaotuse puhul.

AÜ Linna 2 juhatus

Avaldame sügavat kaastunnet

Meeta Kuzminale kalli

EMA

surma puhul.

Ida maksu- ja tollikeskus

Möödas rõõmud, kannatused,

ära käidud siinne tee...

Avaldame siirast kaastunnet

Ivarile perega kalli ema

Lehte VILJASTE

surma puhul.

Kaiu, Aime, Lagle, Virge,

Andrus, Juuli, Aivar

Tasa, tasa lööb aegade kell,

alles jääb mälestus hea ja hell...

Avaldame sügavat kaastunnet

Ly Ujokile ja Jan Moormaale

peredega armsa

EMA

surma puhul.

Külli, Anneli, Harri, Marika,

Mati, Killu ja Alex

Avaldame sügavat kaastunnet

Ivar Viljastele

EMA

surma puhul.

Ida-Virumaa petankerid

Avaldame siirast kaastunnet

Nikolai Ðljahtale ja

tütardele peredega

ABIKAASA ja EMA

surma puhul.

Olevi tn 26 elanikud

Anname laenu kinnisvara taga-

tisel (intress 15% aastas). Saat-

ke oma soov meile e-posti aad-

ressil laen24@gmail.com ja me

vastame teile 48 tunni jooksul.

Lisainfo tel 5388 2868.

Killustik, liiv, aheraine, muld

KOHALETOOMISEGA.

VEOTEENUSED kalluriga MAZ.

Tel 5664 8482,

332 6115, 337 1484.

ANNAN RENDILE suvila (kõik

mugavused) Peipsi järve kaldal.

Tel 514 2354.

3toaline korter

(V korrus,

 hind 240 000 kr)

Jõhvi mikrorajoonis.

Tel 5341 8612.

OÜ Merneptah KORRALDAB

kosmetoloogi, massööri,

maniküürija-pediküürija ja

meikija kursused.

Sertifikaat, litsents.

Tel 5565 1771.

küttepuid (ka kaske ja

võrkudes) Kiviõlis.

Tel 518 7136.

I isaku autolammutuskojas

MÜÜA kasutatud varuosi.

Tel 513 3231, 513 3548. OS-

TAME avarii teinud autosid.

VIIME oma sõiduvahendiga

auto ära. Tel 523 7423.

TULUS ÄRI aktiivsetele ja ette-

võtlikele inimestele. Nõutav auto

ja arvuti olemasolu. Töötasu

maksmine iga nädal. Tel 5373

7281.

JÕHVI TAKSOKESKUS VÕTAB

TÖÖLE taksojuhte. Info tel 517

1732.

EUROPRIME KIVITEHAS

Toodame ja paigaldame kõn-

niteekivisid, plaate, ääriseid;

sillutame teid ja tänavaid, hea-

korrastame, planeerime. Eri-

pakkumised ehitusorganisat-

sioonidele. Asume Täkumetsa

külas Kohtla vallas (Tallinna-

Narva mnt, Kukruse ja Jõhvi

vahel).

Tel 337 0260, 5569 3303.

E-post info@europrime.ee

www.europrime.ee.

Austatud Peipsi-äärse suvila

omanik! Ära sõida mööda Iisa-

ku ehitusmaterjalide kauplu-

sest (Tartu mnt 70), kus on tei-

le pakkuda palju ehituseks

vajalikke materjale ning

kodu- ja aiakaupu. Toome

kauba tõstukiga autoga koha-

le. Viime ka vanaraua teie su-

vilast ära. Tel 523 7423.

lõhutud küttepuid.

Tel 5661 9119, 336 9102.

klaasvitriinid. Kiire!

Tel 5568 1177.

Narva Transi president Nikolai
Burdakov lõpetas esmaspäeva
õhtul töösuhte meeskonna ko-
genud väravavahi Sergei
Ussoltseviga, kes oli viimases
liigamängus teeninud punase
kaardi vastase jalgadega löömi-
se eest.

Kui veel esmaspäeva pärast-
lõunal ütles Burdakov Põhjaran-
nikule, et ta alles mõtleb, millise
karistuse ta meeskonna altveda-
mise eest Ussoltsevile määrab,
siis õhtuks langetas ta karmi ot-
suse: Ussoltsevil tuleb Transist
lahkuda.

Burdakovi sõnul toimus lah-
kuminek rahumeelselt. “Ta on
kogenud ja hea väravavaht. Te-
mast on Transil palju abi olnud,
ta on ju korduvalt siit ära läinud
ja taas tagasi tulnud. Kuid nüüd
on kätte jõudnud aeg, kui tuleb
lõplikult lahku minna,” ütles
Burdakov.

Transi president tunnistas, et
väravavahi väljavahetamine mõl-
kus tal peas juba mõnda aega
ning laupäevases kohtumises
Levadiaga asetleidnud juhtum
ainult kiirendas otsuse langeta-
mist. “Ma nägin, et tal ei ole
enam tõsist motivatsiooni, aga
klubi vajab väravasse meest, kel
seda oleks, et saaksime edasi
minna,” selgitas ta.

Eile oli esimest korda Narva
Transi trennis uus põhivärava-
vahi kandidaat Ilja Kasjantðuk.
Mullu mängis ta meistriliigast
väljalangenud Lasnamäe Ajaxis,
tänavusel hooajal on ta olnud
turniiritabelis Transi ees kolman-
dal kohal oleva TVMK varuvä-
ravavaht. “Katsetame teda veel

ka homme, siis otsustame, kas ta
sobib meile. Kui mitte, siis jääb
mängijate üleminekuperioodi
tähtaja sulgemiseni veel üks
päev aega, et muid variante kat-
setada. Mul on veel kaks kandi-
daati varuks, kuid nende nime-
sid ma praegu öelda ei taha,”
sõnas Burdakov.

33 aastat tagasi Krimmis sün-
dinud Sergei Ussoltsev mängis
Narva Transis mitmete vahe-
aegadega kokku ligemale viis
hooaega. Tema silmapaistvaim
hooaeg oli 2005. aastal, mil Trans
võitis pärast kümne aasta pik-
kust vaheaega meistrivõistlustel
taas pronksmedalid. Sel aastal
põrmustas Ussoltsev varem
Mart Poomile kuulunud rekordi,
kui ei lasknud Eesti meistriliiga
mängudes oma väravasse ühte-
gi palli sisse lüüa järjest 889 mi-
nuti ehk ligemale 10 mängu jook-
sul. 2006. aastal mängis
Ussoltsev Soome esiliiga klubis
FC PP-70 ja naasis Transi 2007.
aasta alguses.

ERIK GAMZEJEV

Burdakov vallandas

väravavaht Ussoltsevi

Sergei Ussoltsev.
MATTI KÄMÄRÄ

ERIK GAMZEJEV erikg@pohjarannik.ee

Laupäeval esimest korda olümpia B-normi täit-
nud Sillamäelt pärit kõrgushüppaja Anna
Iljuðtðenko arvati viimasel hetkel erandkorras
Eesti olümpiakoondisesse.

Eesti olümpiakomitee täitevkomitee kinnitas eile
Iljuðtðenko ja samuti vaid korra B-normi täitnud
1500 meetri jooksja Tiidrek Nurme olümpiadele-
gatsiooni liikmeteks, kuigi varemkehtestatud reeg-
lite kohaselt tulnuks olümpiale pääsuks B-norm
täita vähemalt kahel korral.

Olümpiakomitee peasekretär Toomas Tõnise üt-
les, et mõlemad koondisesse arvatud noored sport-
lased on äsja tulnud Eesti meistriteks ja püstita-
nud ka Eesti rekordi. “Me usume nende võime-
kusse näidata ka olümpiamängudel häid tulemu-
si,” märkis Tõnise.

22aastane Anna Iljuðtðenko on läbi aegade esi-
mene Sillamäe sportlane, kes pääseb võistlema
olümpiamängudele. Teda lapsepõlvest kuni ülikoo-
li minekuni treeninud Jevgeni Terentjev oli liiguta-
tud, kui kuulis eile Põhjarannikult, et tema õpilase-
le avanes olümpiamängude uks. “See on nii hea
uudis! Ma olen tema tegemistega siiamaani väga
hästi kursis ja me suhtleme pidevalt. Ma teadsin,
et tema vorm liigub tõusuteel, ja laupäeval suutis-
ki ta Belgias seda veenvalt tõestada - 1.91 alistus
esimesel katsel ja ega 1.95gi ületamisest väga pal-
ju puudu jäänud,” rääkis Terentjev.

Treeneri hinnangul peaks Annale Pekingis või-
metekohane olema ka põhivõistlusele 12 parema
hulka jõudmine. “1.90 ületamisest esimesel katsel
võib sellest isegi piisata. Kuid eks olümpia õhk-
konnas oleneb palju sellest, kuidas sportlane oma
emotsioonidega toime suudab tulla, sest see on
ikkagi niivõrd erakordne sündmus. Kuid kõik on
võrdses olukorras ning ma tean, et Anna on mak-
simalist ja üritab igal võimalusel parimat,” märkis
ta.

“Ta suudab teha tipptasemel sporti ja samal ajal
õppida Tartu ülikoolis hambaarstiks. Kusjuures ta
teeb seda eesti keeles, mis ei ole tema emakeel. Ja
inglise keel on tal ka selge. Nii tubli ja püüdlik
tüdruk jõuab veel kaugele,” oli Terentjev kindel.

Anna Iljuðtðenko läheb olümpiale

Idavirulasi olümpiakoondises rohkem
kui kunagi varem

Anna Iljuðtðenko lisandumisega tõusis Ida-Virumaalt
Pekingisse võistlema minevate sportlaste arv kuueni, mis
on ühe võrra rohkem kui neli aastat tagasi Ateenas. Pea-
le Iljuðtðenko kuuluvad Eesti sportlaste delegatsiooni veel
Kohtla-Järve ujujad Elina Partõka, Vladimir Sidorkin ja
Danil Haustov ning Narva sõudjad Igor Kuzmin ja Vladi-
mir Latin.

Pekingisse sõidab varuvõistlejana ka sõudja Leonid Gulov,
kuid tema ei kuulu Eesti läbi aegade suurimasse, 47-liik-
melisse sportlaste delegatsiooni, vaid on arvatud niinime-
tatud abipersonali nimekirja. Gulov pääseks võistlema, kui
keegi Eesti neljapaadi liikmetest ei saaks mingil ootama-
tul põhjusel starti minna.

Anna Iljuðtðenko tuli üle-eelmisel nädalavahetusel Eesti meistriks, kuid tookord
saavutatud tulemus jäi veel olümpianormist kaugele. Laupäeval suutis ta aga
hooaja parimat tulemust parandada viie sentimeetri võrra ja see mõjutas ka
olümpiakomiteed varemkehtestatud olümpiale pääsu reegleid leebemaks tegema.

RENE KUNDLA/Nikon
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KOLMAPÄEV. Öösel on
vähese ja vahelduva pilvi-
susega, olulise sajuta ilm.
Puhub muutliku suunaga
tuul 2-7 m/s. Päeval tuleb
vahelduva pilvisusega ilm.
Kohati sajab hoovihma ja on
äikest. Puhub põhjakaare
tuul 4-10 m/s. Öösel on 7-
15, päeval 17-22 kraadi soo-
ja.

NELJAPÄEV. Vähese ja
vahelduva pilvisusega sa-
demeteta ilm. Puhub edela-
ja läänetuul öösel 1-5, päe-
val 4-9 m/s. Öösel on 5-15,
päeval 20-25 kraadi sooja.

VESI. Eile oli vesi Kauksis
19, Toilas 19 ja Narva-Jõe-
suus 17 kraadi.

ILM

Lastele pakutakse
poliitilist
vaimutoitu

V. Bõkovski nimelise pio-
neerilaagri 7. rühma päevi-
kust loeme: “Hommikul oli
vestlus. Rääkisime lastele L.
I. Breþnevi USA- ja Prant-
susmaa-sõidu tähtsusest.
Lapsed kuulasid väga tähe-
lepanelikult ja avaldasid ise
oma arvamusi ning vaheta-
sid mõtteid.”

Ka Z. Kosmodemjanskaja
nim. pioneerilaagri mitmetes
rühmades on hommikused
poliitvestlused tavaks saa-
nud. Lastele räägitakse eel-
mise päeva sündmustest
maailmas.

Kasvatajad teevad õiges-
ti. Üks neist ütles: “Pionee-
rilaager ei ole ainult puhke-
paik, vaid peab andma las-
tele ka poliitilist vaimutoi-
tu...” Kahjuks ei ole selline
seisukoht üldiseks kujune-
nud. (1973)

Kalad surevad

Neljapäeva pärastlõunast
on Narva jõge pidi alla voo-
lanud rohkesti surnud kalu.
Vasknarvas avanev pilt oli
masendav. Jõe kaldavees oli
palju surnud ja surevaid
pooluimaseid lutse, üksi-
kuid harjuseid, ahvenaid,
siigu. Ja nii kogu jõe ristlõi-
ke ulatuses. Jõe mõlemal kal-
dal käis samal ajal vilgas ka-
lakorjamine. Mõni vilkam
korjas tunniga ligi sadakond
kilo lutsu ja harjust.

Looduskai tsetöötajad
püüdsid selgitada õnnetu-
se põhjust ja kahjustuse
ulatust. Esialgsete järeldus-
te kohaselt põhjustas kala-
de massilise hukkumise
Peipsi süvaosas ja Narva
jõe lähtel hapnikupuudus.
(1988)

Palja entusiasmiga
hokit ei mängi

Esimest korda ligemale 50
aasta jooksul toimuvad järg-
mised Eesti jäähokimeistri-
võistlused ilma Kohtla-Jär-
ve meeskonnata, kellel pole
seal osalemiseks raha. Kolm
kohalikku ettevõtjat on ar-
mastusest hoki vastu linna
esindusmeeskonda kaks
viimast aastat toetanud,
kuid eelseisval hooajal ei ole
senistel toetajatel enam või-
malik isegi varasemas ulatu-
ses raha meeskonnale eral-
dada. (2003)

AJA LEHT

7.

Maja ees seisev kogu pööras ringi ja uuris mind silmi
kissitades, põlved kergelt konksus. “Jeremy?” küsis ta kõhk-
levalt. “Oled see sina? Sa näed välja nagu kummitus. Kas
sa elad ikka veel siin?”

“Mina ikka,” vastasin ma, tundes kerget piinlikkust tõsias-
jast, et ma tõepoolest veel samas kohas elasin. Tajusin, et
Nat oleks kõige parema meelega majja jooksnud ja ukse
enda järel kinni löönud. Paigalejäämine ja minuga rääkimi-
ne nõudis talt ilmselt uskumatut tahtejõudu.

Lähemale jõudes märkasin, et ta näeb lausa suurepära-
ne välja. Endine liigne rasv oli kadunud ning nüüd võis tema
figuuri isegi sportlikuks nimetada. Vasekarva juuksed olid
asendunud hästi hoolitsetud hõbedaste lokkidega. Puna-
peale oli see kaval valik, sest nende skalp ei pea ju kaua
vastu. Nati kõrval seistes hakkas mul oma kiilakskippuva
pea ja õllekõhu pärast piinlik.

Nat oli minust kaks aastat noorem, kuid hõbedastest juus-
test hoolimata tundus ta vähemalt kümme aastat noorema-
na. Kas sa oled vampiir, tuli mul kange tahtmine küsida.
Kas sa imed verd noortel neidudel, keda sa selles graniit-
mausoleumis hoidma hakkad?

Nat tegi piinlikule vaikusele esimesena lõpu: “Siin ma
nüüd olengi, üle tüki aja. Tuli tahtmine oma kodukohta vaa-
data.”

“Sul on isegi gaasilatern kaasas,” märkisin ma.
“Ah see. Elektrit pole veel sisse pandud.”
See polnud ka mingi ime, sest ma polnud näinud ühtegi

elektrikut tema maja uksest sisse astumas.
Nat võttis taskust mobiili ja valis mingi numbri. “Täpselt

tunni aja pärast kohtume, eks?” ütles ta tasakesi ning lüli-
tas telefoni uuesti välja. “Ma tulin lihtsalt korraks läbi, et vaa-
data, kas kõik on korras.” Ta tõstis ðampanjapudeli kaelapi-
di üles. “Ma kavatsen selle maja sisse ristida.” Ta hakkas
äkki itsitama ning mulle meenus vägisi too paksuvõitu poiss,
kes tahtis Peeter Paani mängida, kuid ei suutnud pähklipuu
kõige madalamast oksast kõrgemale ronida.

“Aga miks sina veel siin oled, Jeremy?” küsis ta, lennuta-
des palli minu väravasse. “See on ju viimane kolgas. Mida
sa siin teed?”

“Ema,” ütlesin ma esimese sõna, mis mulle pähe tuli, ja
siis jätkasin. “Välimus on petlik. Tegelikult käib minu käsi
täitsa hästi. Aga mu ema vajab hoolitsust ning sellepärast
ma polegi ära sõitnud. Ma tegelen investeeringutega ja sel-
leks piisab tänapäeval arvutist. Minu käsi käib hästi. Isegi
väga hästi.”

“Nii et ema hoiab sind kinni? Vean kihla, et su õde on siit
juba jalga lasknud. Tema on vaba nagu hirv.” Nat ei kasuta-
nud kunagi tavapäraseid võrdlusi. Iga teine inimene oleks
öelnud “vaba nagu lind”.

Ma teesklesin, et naeran, kuid üritasin siis omakorda tema
nõrka kohta tabada. “Aga mida sinu ema teeb? Kas Hetty on
veel elavate kirjas? Kas ta on niisama külalislahke nagu
vanasti?”

Nat puhkes samuti naerma. “Usu või ära usu, aga ta on
veel hea tervise juures. Ta on küll vanadekodus, aga kui ma
seal viimane kord käisin, oli tal kolm kavaleri, kõik niisama
eakad nagu ta isegi.”

Olin kindel, et tal oli häbi oma ema meenutada, kuid Nat
ei näidanud seda välja.

“Vanadekodus?” Teesklesin muret. “On temaga ikka kõik
korras?”

“Muidugi.” Nati sinised silmad välgatasid hämaras. “Ma
saan tal seal kõige paremini silma peal hoida. Tal on luud
vanusega hapraks muutunud ja kui temaga peaks midagi
juhtuma, on abi kohe käepärast. Vanadekodus hoolitsetak-
se tema eest väga hästi. Ja ta on ikka veel niisama ilus
nagu noorest peast.”

Mina polnut Hettyt kunagi ilusaks pidanud. Minu isa sa-
muti mitte, kuigi ema kahtlustas alati, et ta on naabrinaise
võlude ohvriks langenud. “Ta pole minu tüüp,” ütles isa mulle
kunagi, kui me nägime Hettyt oma maja lävel seismas ja
putukatõrjujale lehvitamas, ise viimase peal üles löödud.
Ma olin alles kümnene, kuid mulle tundus, et ma sain aru,
mida isa mõtles.

Pärast seda, kui mister Whitty täiesti märkamatult hinge
heitis, püüdis tema lesk minu isa korduvalt enda poole mee-
litada. Kord oli tal pirn läbi põlenud, kord köögikraan katki...
“Teie abikaasa on tõeline aare!” ütles ta alati minu emale.
Lõpuks ei kannatanud ema seda enam välja ning käskis
isal naabermajast eemale hoida.

“Ta pole minu tüüp,” ütles isa ka emale. “No ja kes siis
on?” küsis ema vastu. Isa ei vastanud tookord, vaid kuus
kuud hiljem, kui ta oma uue armastusega jalga laskis. See
oli naine, kes ei meenutanud ei ema ega Hettyt. Küllap nad
elasid hästi, vähemalt kuni isa surmani.

Mina pidasin Hettyt isa põgenemise eest vastutavaks. Ta
ei sundinud küll ise isa kodunt põgenema, kuid tema pä-
rast viis minu ema isa niikaugele, et tal tuli tahtmine meie
juurest jalga lasta. Kui miss Whitty poleks meid kogu aeg
oma läbipõlenud lambipirnide pärast tülitanud, oleks isa
võinud veel kümmekond aastat meie seltsis läbi ajada.

Järgneb

Paljud toiduained parandavad
inimeste vaimset võimekust ja
seda mitte ainult lapseeas, vaid
ka hiljem. California ülikooli neu-
roteadlane Fernando Gómez-
Pinilla usub, et toidulaua hooli-
ka valimise abil on võimalik pa-
randada mõtteteravust, kaitsta
aju kahjustuste eest ning võidel-
da vananemise vastu.

Ta on toidu mõju ajule uurinud
aastaid ning oma uurimistulemu-
sed koondanud ajakirjas Nature
Reviews Neuroscience avaldata-
vasse ülevaateartiklisse, kus
analüüsitakse rohkem kui 160
toidu mõju ajule käsitlevat uuri-
must. Mõned toiduained on tema
sõnul niivõrd tõhusa toimega, et
nendega võib seostada tervete
rahvuste vaimset tervist, kirjutas
The Economist.

Eelmisel aastal avaldatud uuri-
muses näidati näiteks, et
foolhape, mida soovitatakse tar-
vitada rasedatel, aitab 50-70aas-
tastel inimestel võidelda vanane-
misega kaasneva vaimse taand-
arenguga. Mitmed uurimused
on näidanud, et foolhapet tarvi-
tanud inimestel oli parem mälu,
infotöötlemise kiirus ja keeleline
ladusus. Seega soovitatakse tar-
bida foolhapperikkaid toidu-
aineid, nagu näiteks spinat ja
apelsinimahl.

Gómez-Pinilla uurimuse põhjal
tasub tõsiselt võtta ka soovitust
süüa palju antioksüdante. See
pole kindlasti uus idee. Paljud
uurimused on näidanud, et
antioksüdandid kaitsevad vana-
nemise vastu. Näiteks on näida-
tud, et õlides, pähklites ja leht-
salatis sisalduv E-vitamiin on
hiirtel seotud parema mäluga
vanas eas ning pikema elueaga.

Gómez-Pinilla toob aga välja
antioksüdantide lisatähtsuse.
Tema sõnul on aju oksüdatiivsete
kahjustuste suhtes eriti vastu-
võtlik. Aju tarbib palju energiat
ning seda energiat vabastavad
reaktsioonid toodavad ka oksü-
deerivaid kemikaale. Lisaks sisal-
dab ajukude rohkelt oksüdeeru-
vat materjali, eriti närvirakke
ümbritsevates membraanides.

Seega soovitatakse süüa roh-
kelt marju, millel on tugev

Kuidas toita mõistust?

Praktiliste nõuannete soovijatele pakub

The Economist välja aju rõõmustava lõunamenüü.

Eelroog: avokaadost, spinatist ja lehtsalatist valmistatud salat

männiseemnete ja küpsetatud anðoovistega oliiviõli- ja palsamiveini-

äädikakastmes.

Pearoog: lõhe kurkumikartulite ja lillkapsaga.

Magustoit: tumeda ðokolaadiga kaetud Kreeka pähklid, mandlid,

puuviljad ja mitmesugused marjad kiivikompotiga.

Joogivalik: roheline tee, värskelt pressitud apelsinimahl, piim või

Cabernet Sauvignon.

antioksüdantne efekt. On näida-
tud, et marjades sisalduvad
polüfenoolid võivad kaitsta aju
oksüdatiivsete kahjustuste eest
ning aidata ära hoida Alzheimeri
tõve väljakujunemist. Ei pruugi
olla kokkusattumus, et Indias,
kus süüakse palju kurkumit, on
Alzheimeri tõbe vähem kui kus-
kil mujal.

Ajurakkude sünapseid ümbrit-
sevaid membraane kaitsevad ka
omega-3 rasvhapped. On teada,
et omega-3 rasvhapped paranda-
vad õppimisvõimet ja mälu, vas-
tupidavust depressioonile ning
kaitsevad skisofreenia, dement-
suse, düsleksia ja tähelepanu-
puudulikkuse eest.

Omega-3 rasvhappeid leidub
rasvastes kalades, näiteks lõhes,
samuti Kreeka pähklites ja kiivi-
des. On näidatud tugevat nega-

tiivset seost riigi kalatarbimise ja
depressiooni taseme vahel. Näi-
teks Jaapani saarel Okinawal on
inimestel hämmastavalt vähe
vaimseid häireid, samas on
okinawalased kõvad kalasööjad
isegi kalalembeste jaapanlaste
kohta. Vastandina väidavad mit-
med uurimused, et küllastatud
rasvhapete rikas dieet, näiteks
rohke sügavkülmutatud toidu ja
või söömine, mõjub vaimsetele
võimetele halvasti. Sellisel diee-
dil peetud näriliste vaimne või-
mekus vähenes juba nädalatega.

Hästi söömine on seega terve
mõistuse alustala. Samas on olu-
line siiski mitte üle süüa. Liigne
söömine tekitab ajus
oksüdatiivse stressi ning ähvar-
dab hävitada kogu kasu, mida
sissesöödud antioksüdandid
tuua võiksid. (novaator.ee)

Rasvastes kalades leiduvad omega-3 rasvhapped parandavad
õppimisvõimet ja mälu ning vastupidavust depressioonile.

INTERNET
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